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L’ALT EMPORDÀ

La campanya de mel a les co-
marques gironines ha estat >uixa
enguany, en bona part a causa de
la sequera i també per l’afectació
del gran foc de l’Alt Empordà del
juliol passat, que va arrasar més de
. hectàrees. A dia d’avui, es xi-
fren en unes  les caixes cre-
mades a la zona, segons dades d’A-
picultors Associats de Girona. Tot
i això, l’afectació podria haver es-
tat més gran si no hagués estat per
la sequera i per la por a la vespa
asiàtica. «N'hi podria haver hagut
 o  en una situació normal»,
assenyala el seu president, Àngel
Noguer. Per volum de mel, es cal-
cula que la producció haurà caigut
entre un  i un  de mitjana
a la demarcació. A la zona de l’Alt
Empordà no es podrà almenys
en dos anys.
Els més afortunats hauran fet un

 menys de mel. Es tracta dels
productors professionals, amb
més de  caixes al seu càrrec,
que traslladen les abelles a zones
com ara els Pirineus a la recerca de
les millors zones. A la pràctica, vol
dir que si abans podien extreure 
quilos de cada caixa, aquesta tem-
porada n’hauran fet uns quinze
quilos per unitat. En canvi, els
que han optat per estar-se quiets,
poden haver produït la meitat de
mel en comparació amb altres
anys, segons càlculs de l'associa-
ció. El principal factor de la dava-
llada ha estat la sequera que s'ha
viscut durant la primavera.
Des de l'associació, no es des-

carta que puguin tenir coneixe-
ment de més caixes però consi-
deren que la gran majoria dels
afectats ja ho han comunicat a l’as-
sociació. Calculen que les >ames
van cremar unes  caixes. Tots
els seus propietaris seran com-

pensats a través de les respectives
assegurances. 
Els apicultors preveuen que no

podran tornar a la zona cremada
=ns d’aquí a dos anys, el temps ne-
cessari perquè la >ora es regene-
ri i tornin a brotar les plantes i sor-
tir >ors. Mentrestant, s’han ofert al-
tres zones on col·locar els ruscos
perquè els afectats puguin conti-
nuar produint mel mentre no re-
cuperen els antics terrenys.
Pel que fa a la presència de la

vespa asiàtica, l’espècie invasora

que mata les abelles i arrasa els
ruscos, s’haurà d’esperar a la prò-
xima primavera per veure =ns a
quin punt s’ha escampat. De mo-
ment, els apicultors continuen
col·locant trampes per evitar que
entri a les caixes. A =nals del ,
els apicultors gironins van tenir la
con=rmació de l'arribada de la
«vespa velutina» en una =nca de
Fortià. Fins llavors, se sabia que ja
havia arribat a la Catalunya del
Nord i que era qüestió de temps
que arribés a l'Alt Empordà. 

FIGUERES | ACN/DdG

El descens de producció de la mel
serà d’entre el 25 i el 50% per l’incendi
Els apicultors professionals van perdre 200 caixes d’abelles en el gran foc de l’estiu

�

Un apicultor gironí amb ruscos d’abelles a la muntanya.

ACN

S’han facilitat terrenys en
altres llocs perquè els
apicultors no podran entrar a
al zona afectada en dos anys

L’Ajuntament de Roses ha apro-
vat la substitució de l’enllumenat
públic del tram del passeig, entre
la plaça de les Botxes i la riera de
la Trencada. Es col·locaran 
nous punts de llum per tal de re-
soldre el deteriorament dels fanals
i balises del passeig. A més, s’espera
que així millori el rendiment lu-
mínic. El pressupost amb què
compta aquesta actuació de re-
novació és de . d’euros.
L’empresa municipal Rosersa

serà l’encarregada d’executar la
substitució dels fanals, cosa que
suposarà una reducció del cost. El
projecte de renovació preveu in-
cidir en l’enllumenat públic del
passeig, des de l’espigó de Santa
Margarida =ns a la Riera Ginjolers.

Els treballs s’estan realitzant pro-
gressivament per fases, en funció
dels imports i dels sectors. En una
primera actuació duta a terme
 l’any passat, es van renovar  fa-
nals, mentre que en la present se-
ran . 
Segons ha informat l’Ajunta-

ment, la necessitat d’aquestes tas-
ques ve motivada per l’alt grau de
deteriorament que presenten ac-
tualment tant els fanals com les ba-
lises del passeig Marítim, un dels
espais més concorreguts i visitats
de la població. L’enllumenat es va
instal·lar en diferents fases de
construcció del passeig realitzades
pel ministeri de Medi Ambient a =-
nals dels anys . Es componen
d’entre  i  metres d’alçada com-
pletats per balises d’un metre. Els

problemes són l’estat d’oxidació de
les columnes que provoca la cai-
guda dels fanals, la poca resistèn-
cia de les balises als impactes, o el
baix rendiment de les lluminà-
ries, fet que provoca elevats costos
de manteniment i neteja. Els mo-
dels que substituiran els elements

obsolets són estèticament i fun-
cionalment de les mateixes ca-
racterístiques que els actuals, però,
segons remarca l’Ajuntament, de
millors condicions tècniques i
rendiment, amb fàcil manteni-
ment, alta resistència i durabilitat
i garantia davant la corrosió. 

ROSES | DdG

Roses substituirà 47 dels fanals del passeig
marítim amb una inversió de 59.593 euros
Els elements, entre la

plaça de les Botxes i la riera
de la Trencada, estan en
molt mal estat

�

Fanals en un dels trams del passeig marítim de Roses. 
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Amb els nous models
es millorarà l’eficència,
la resistència a la corrosió
i la durabilitat 

El Consell Comarcal de l’Alt Em-
pordà està impulsant una xarxa
comarcal de promoció econòmica
amb l’objectiu d’explorar nous ca-
mins i noves relacions. Abans de
l’estiu, una trentena de persones re-
presentatives dels agents econò-
mics i socials van ser convidades
per analitzar la situació. Ja s’ha ar-
ribat a les primeres conclusions i
s’ha engegat una segona fase del
programa que desenvoluparà en
quatre sessions de treball formant
el grup de persones que serà l’en-
carregada, més endavant, de ge-
nerar iniciatives per dinamitzar el
teixit econòmic i social del territo-
ri. 
La primera diagnosi elaborada

ha conclòs que els serveis i pro-
ductes, en general, contenen poc
valor afegit i, en moltes ocasions, no
assoleixen els nivells de qualitat que
serien òptims. Aquest fet resta
competitivitat a les empreses de
molts sectors, conclouen. En segon
segon lloc, consideren que hi ha
una generalització de les tecnolo-
gies de la informació i la comuni-
cació amb poca presència i utilit-
zació per part de les empreses que
estan allunyades del sector tecno-
lògic, sobretot, en les activitats més
tradicionals com el comerç. D’altra
banda, consideren que tenen mol-
tes di=cultats a l’hora de poder
comptar amb treballadors que tin-
guin les competències òptimes.
Segons han constatat, els joves es-
tudien a les universitats de Girona
i Barcelona i quan =nalitzen,  si el
territori no els dóna les oportuni-
tats laborals, marxen a altres llocs,
cosa que genera una fuga de talent.
Finalment es constata que hi ha
moltes di=cultats a l’hora d’engegar
iniciatives emprenedores i també
a l’hora de fer créixer les activitats
amb noves idees i projectes. Segons
manifesten, «aquest fet  provoca
que tant les estructures empresa-
rials com el teixit productiu no es
renovi i pugui encarar el futur amb
perspectives de creixement». A
partir dels resultats d’aquesta dia-
gnosi s’estudiarà com generar ini-
ciatives que ajudin a canviar aques-
ta dinàmica i potenciar l’economia. 

FIGUERES| DdG

El Consell
impulsa una
xarxa comarcal
de promoció
econòmica 

Càritas la Jonquera necessita
voluntaris. El  de setembre es va
portar a terme l’acte de presenta-
ció d’aquesta entitat a  la població.
A través de la presidenta, Maria
Lluïsa Vázquez, aquesta entitat
ha fet una crida a tothom que es-
tigui disposat a donar una part del
seu temps per a les persones i fa-
mílies que més ho necessiten.
Com en altres llocs, ajudaran els
més necessitats. 

LA JONQUERA | DdG

Càrites la Jonquera
necessita voluntaris 

SOLIDARITAT

CUJEDA
Resaltado
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Dues empreses
buscaran

petroli i gas a la
Garrotxa i el

Ripollès 

La Generalitat autoritza les prospeccions
a la mercantil anglesa Teredo Oils United i a la
madrilenya Montero Energy Corporation SL
per a la recerca d’hidrocarburs 

�
La Generalitat ha atorgat per-

misos de prospecció a diferents
empreses per efectuar proves
destinades a comprovar la viabi-
litat d'extreure hidrocarburs (de-
rivats de petroli i gas natural) d'u-
na zona que abasta els entorns
d'Olot i de Ripoll i d'una gran
part d'Osona. El darrer permís ha
estat per a l'empresa anglesa Te-
redo Oils United, la qual podrà fer
 cates als entorns de les ciutats
d'Olot i de Ripoll.

Abans de començar haurà de
presentar el projecte de treball als
ajuntaments afectats, per la qual
cosa té el termini aproximat d'un
mes. Amb el permís dels munici-
pis, l'empresa podrà començar les
prospeccions a l'abril. Les pri-
meres feines serant de geologia i
geofísica, destinades, sobretot, a
acotar les zones on, a partir del
, si han obtingut bons resul-
tats, podran començar a perforar
i treure el petroli i el gas que, se-
gons fonts ecologistes, hi ha en
bosses i a gran profunditat, al
costat de roques de pissarra.

L'acord de govern determina
que la inversió mínima de Teredo
Oil en el període de la prospecció
serà de .. euros i per a les
perforacions hi hauran d'invertir
.. euros. El conveni com-
porta una <ança de .. eu-
ros per la restauració de la zona
afectada. El permís estableix que
si el concessionari vol obrir ca-
mins,  haurà de demanar auto-
rització i que mentre no la tingui,
haurà de fer servir els camins
existents. 

Un altres permisos són els ator-
gats per la Generalitat a l'empre-
sa Montero Energy Corporation
SL. La concessió va ser publicada
al Diari O<cial de la Generalitat el
passat  de setembre. Segons in-
formació del grup ICV-EUiA, afec-
ta . hectàrees de la comar-
ca d'Osona. Sobretot, la zona del
Cabreres (Tabertet, Rupit, Pruit,
Cantonigros i l'Esquirol). Pel que
fa a les comarques de Girona,
 incideix en una part important de
la Vall d'en Bas, la que connecta
amb Osona.  

ICV-EUiA ha presentat al·lega-

cions al Departament de Territo-
ri i Sostenibilitat contra aquest
projecte. Entitats ecologistes tam-
bé s’estan mobilitzant per impe-
dir les prospeccions. 

La protesta d'ICV-EUiA es fo-
namenta en el mètode d'extracció
conegut com a «fracking». Se-
gons exposa el candidat gironí
d'ICV-EUiA, Marc Vidal, són per-
foracions que arriben <ns a .
 metres de profunditat i que es
complementen amb túnels
 horitzontals de <ns a  quilòme-
tres. En aquests darrers túnels, hi
fan detonacions amb l'objectiu de
provocar la fractura de la roca
mare. Després hi llencen aigua i
elements químics per evitar que
la roca es tanqui.

Vallfogona 1850/1907/1958/1981

Vilopriu/Garrigoles/Jafre 1960/1962

Sant Joan de les Abadesses 1971/1987

Sant Feliu de Guíxols 1980 (marines)

Lloret de Mar 1983 (marines)

Ogassa 1985

Camprodon 1988

Roses 1989 (marines)

Oix 1990

Riudaura 1965

Besalú 1971

La Bisbal 1952

Sant Miquel de Campmajor 1963

Sant Privat d’en Bas 1959

Fellines (Viladasens) 1983

El 1979 es van fer
prospeccions marines en
diversos punts entre el
Port de la Selva i l’Estartit i
entre Tossa de Mar i
Mataró.
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També es van fer
prospeccions durant la
dècada de 1960 a
Riudaura.

El 2006 també es va buscar
petroli en diversos punts de la
Garrotxa i el Ripollès.
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La imatge
històrica
La torre

que feia les

prospeccions

petrolieres a

Vilopriu el febrer

de 1962.
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ALTRES PROSPECCIONS

EL GRÀFIC MOSTRA ALGUNS DELS INDRETS DE LES COMARQUES GIRONINES ON S’HA

BUSCAT PETROLI DURANT LES ÚLTIMES DÈCADES, JA SIGUI AMB PERFORACIONS O

AMB ALTRES SISTEMES DE RECERCA.

XAVIER VALERI | OLOT

La configuració geològica de de-

terminades zones de les comarques

gironines és propícia a la presència

de bosses de petroli i gas a profun-

ditats elevades. El problema està

primer en detectar-lo i després en

treure’l. Ara, el mètode «fracking»,

que consisteix en foradar i reventar

les roques del subsòl  i després evi-

tar que es tornin a tancar, fa més

possible l’extracció. Això no obstant,

el sistema compta amb l’oposició

dels ecologistes pel perill que repre-

senta pels aqüífers subterranis.

Fins ara, el coneixement de l’exis-

tència de bosses d’hidrocarburs en-

tre les roques i l’argila a profundi-

tats elevades va propiciar moltes

prospeccions, sobretot, al nord de

les comarques gironines, però sense

extracció. Les cerques més conegu-

des són les de Riudaura (1965),

Ogassa (1985), Oix (1990) i Sant

Joan de les Abadesses (2006). 

XAVIER VALERIOLOT

�L’existència de gas ide petroli està
constatada 

DÈCADES DE PROSPECCIONS 

CUJEDA
Resaltado
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CONXI MOLONS

LES OBRES han permès recuperar part de l’espai
que s’havia construït per convertir-lo en un

hospital. Els treballs han desbrossat l’antic edifici i

han mantigut les parts que es conserven. El forn

construït a principis del segle XX per a la fleca del

Penal. Les estructures es van desplaçar fins a

tapar gairebé totalment un antic pou on, amb tota

seguretat, es recollien aigües pluvials. 

3
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Un antic forn –l’únic que hi ha a
la fortalesa–datat de principis del
segle XX, un pou i gran part de les
estructures originals. Aquestes
són algunes de les coses que s’han
posat al descobert amb els treballs
de rehabilitació de l’antic hospital
del castell de Sant Ferran de Fi-
gueres, a pocs dies per acabar les
obres. L’objectiu de l’empresa ad-
judicatària, Arcadi Pla S.A, era la de
desbrossar un espai que @ns fa
pocs mesos era gairebé inaccessi-
ble així com consolidar les parts
degradades per evitar possibles
despreniments. El resultat @nal,
però, «ha estat una autèntica obra
d’arqueologia» que ha permès
comprovar, també, com gran part
de  l’edi@ci original va quedar des-

plaçat amb la voladura del ,
que el va deixar pràcticament en
ruïnes. La voluntat és ara incor-
porar aquest nou espai a la ruta de
visites i obrir així una altra part de
la fortalesa a la població. 

La construcció data del segle
XVIII i la idea era que tingués
dues plantes i es convertís en
l’hospital de la fortalesa. Però mai
va exercir com a tal ni tampoc es
va fer el pis de dalt. A principis del
segle XX va passar a acollir les
dependències del Penal i hauria
estat llavors quan s’hi hauria cons-
truït el forn, –que no constava als
mapes ni a la documentació– per
a la Aeca que hi havia. Tot i que va
quedar completament tapat per la
runa que al llarg dels anys s’hi ha
anat acumulant, els treballs de
millora han permès recuperar
aquest espai de terrissa. També

s’ha localitzat un pou que s’hauria
fet durant la construcció de l’espai
però que havia quedat tapat per
una de les parets desplaçades per
la voladura de la Guerra Civil. La
voluntat dels arquitectes, Joan Fal-
gueras (director  de l’obra) i l’as-
sessor, Rafael Vila, ha estat la de re-
cuperar aquest espai  preservant-
lo al màxim per poder-lo fer visi-
ble. El resultat ha estat la posada en
valor de les parets i part de les es-
tructures originals de l’edi@ci.

Els treballs es van iniciar  el pas-
sat mes d’agost a través d’una sub-
venció del Ministeri de Cultura. La

previsió és que acabin en les pro-
peres setmanes. De fet, s’estan ul-
timant els detalls de neteja de les
actuacions realitzades i partir de
llavors es treballarà per incorporar

aquest espai a les visites de la for-
talesa amb l’objectiu d’obrir un es-
pai més als recorreguts que s’hi re-
alitzen. «Un cop es pugui garantir
la seguretat a l’espai, es vol fer vi-
sitable per a la seva interpretació»,
explica el director del Consorci,
Damià Abella. 

Els materials, classificats
D’altra banda, tots els materials i
pedres que s’han d’enretirar de la
construcció s’han desat a la zona
de l’Hornabec de Sant Miquel.
Allà s’ha fet una primera tria de les
peces originals que podrien servir
per a portes i obertures de reha-
bilitacions posteriors. La idea és,
segons expliquen des del Con-
sorci, que els camps de treball
que s’hi organitzen a l’estiu per-
metin classi@car-les i numerar-
les per organitzar-ho. 

FIGUERES

G.TUBERT

La rehabilitació de l’antic hospital del castell
descobreix un forn i estructures originals
Els treballs, que permetran incorporar aquest espai a la ruta de visites, també han permès localitzar un pou

�
D’una subvenció de Cultura
El Ministeri va atorgar aquesta sub-

venció de 200.000 amb l’objectiu de

rehabilitar aquest espai, un més dels

àmbits que a poc a poc es van millo-

rant a la fortalesa. Finalment, es va

adjudicar per 155.000 i havien de

servir per desbrossar l’espai, molt

deteriorat i consolidar les estructu-

res per fer-lo visitable. 

. EUROS

LA XIFRAPart de les parets que
conformaven l’edifici van
quedar desplaçades diversos
metres per l’explosió del 39

La cooperativa Empordàlia ha
organitzat pels dies  i  de no-
vembre l’activitat «Fes-te l’oli», en
què els participants poden fer-se
el seu propi oli. La proposta co-
mençarà amb una sortida amb
un tren turístic @ns als olivars de
Roses i Palau, on es recolliran les
olives i posteriorment es portaran
al trull. Allà s’elaborarà l’oli amb les
olives recollides i es farà un es-
morzar amb els assistents.  

VILAJUÏGA | DdG

Empordàlia permet
als clients fer-se l’oli 

VILAJUÏGA

La plataforma Salvem l’Empor-
dà ha organitzat per demà al matí
un Mercat de Segona Mà a la pla-
ça Catalunya de Figueres. Avui al
pàrquing de la Riera Galligans
d’onze a dues del migdia, i el ma-
teix dia del mercat, es poden apor-
tar productes. Els diners que s’ob-
tenen serviran per ajudar a @nan-
çar Salvem l’Empordà, que vetlla
per la preservació del medi am-
bient. 

FIGUERES | DdG

Mercat de segona mà
a plaça Catalunya

FIGUERES

El col·lectiu artístic A(rt), format
per pintors que han passat en al-
gun moment de la seva trajectòria
per les classes que imparteixen al
centre cultural de l’Albera Can La-
porta, exposaran al Museu del
Suro Maureillas las Illas, a França.
L’exposició pictòrica es titula «En
Clau de Sol Blava». Onze artistes
seran els que mostraran part de la
seva obra. L’exposició estarà ober-
ta @ns al  de novembre. 

LA JONQUERA | DdG

Exposició del col·lectiu
A(rt) en un museu francès

LA JONQUERA

Vilafant acollirà aquest cap de
setmana la primera prova d’un
circuit comarcal de cros que se ce-
lebrarà també a Ventalló i Sant Pere
Pescador. Organitzat pel Consell
Esportiu de l’Alt Empordà i l’IES de
Vilafant avui se celebrarà una pri-
mera carrera a la zona esportiva
dels Pins. El  de desembre  hi hau-
rà un altre circuit a la zona espor-
tiva del Llac de l’Aventura i a Sant
Pere es va fer al Parc del Riu.

VILAFANT | DdG

Circuit comarcal de cros
avui a la zona dels Pins

VILAFANT

La il·luminació de la basílica de
Castelló d’Empúries, que es va
materialitzar el  d’agost, ha estat
la guanyadora del concurs de Ce-
res Roura, segons ha informat Em-
pordà televisió, en el qual van
quedar cinc @nalistes, entre ells el
projecte d’il·luminar el pont de Be-
salú. Ara s’haurà de preparar un se-
gon projecte @nal. D’altra banda,
l’autor Bruno Pérez explica que
s’espera mantenir l’acte cada any.

CASTELLÓ D’EMPÚRIES | DdG

Premi per la il·luminació
de la basílica

CASTELLÓ D’EMPÚRIES

CUJEDA
Resaltado



Un foc molt greu amb un cost molt elevat
L’Alt Empordà va viure a finals de juliol un dels pitjors incendis registrats a la demarcació en els últims anys. Les flames van arrasar 13.000 hectàrees i
van provocar la mort de quatre persones. El Govern nega que les retallades minvessin la capacitat per lluitar contra el foc. L’oposició ho posa en dubte

. hectàrees afectades, qua-
tre morts i pèrdues milionàries. És
el balanç del pitjor incendi dels úl-
tims anys a la província de Girona
que a >nals de juliol va arrassar l’Alt
Empordà. El foc, que va mantenir
en suspens a tot el territori durant
una setmana, va obrir un interro-
gant. Les retallades pressupostàries
en un context de crisi van minvar
la capacitat per lluitar contra les ?a-
mes? Cinc mesos abans que el foc
calcinés el paisatge de l’Alt Em-
pordà, el cos de bombers va de-
nunciar al Parlament que els ajus-
tos perjudicarien la seva tasca. «El
 teníem una capacitat extin-
tora de . hores. El  es re-
baixa a .», van lamentar.
«Pot ser un estiu com el del  o
com el del », auguraven ja
que l’hivern havia estat molt sec.
Els pitjors pronòstics es van com-
plir. Entre el  de juny i el  de se-
tembre es van cremar .,
hectàrees a Catalunya, quan en tot
el  se’n van calcinar .,. 

El Govern català nega que les re-
tallades hagin disminuït la capa-
citat d’actuació durant els focs d’a-
quest estiu. El conseller d’Interior,
Felip Puig, va insistir en què els in-
cendis de l’Empordà van ser pro-
vocats per burilles mal apagades.
Segons Puig, es va combinar una
«actitud irresponsable» i la fragili-
tat del bosc després d’un hivern
sec. A més, va anunciar que faria
«tot el possible» per identi>car els
autors, >ns i tot analitzant l’ADN de
les burilles.

Les explicacions del Govern ca-
talà no convencen els sindicats de
Bombers, de Mossos d’Esquadra i
d’Agents Forestals, que van de-
nunciar que les retallades no els ha-
vien permès  actuar amb la rapi-
desa que corresponia durant els

focs. Van denunciar que el pitjor es-
tiu dels últims anys s’havia hagut
d’afrontar amb menys efectius.

Els focs de l’Empordà van arri-
bar >ns i tot al Parlament, on Fe-
lip Puig i Josep Maria Pelegrí –con-
sellers d’Interior i d’Agricultura, res-
pectivament– van defensar l’ope-
ratiu. Puig va assegurar que «in-
cendis com aquest superen els
mitjans disponibles» i va negar
les acusacions de manca d'efec tius
i de reducció del pressupost. Al seu
torn, el conseller Pelegrí va reite-
rar que la causa dels focs eren
unes burilles mal apagades. 

Davant de tots aquests fets, CiU
assegura que la prevenció d’in-
cendis «és prioritària» i per això re-
cull en el seu programa «mesures
com l’actualització de la normati-
va de prevenció o el pla per recu-
perar pastures i conreus». Enfront
d’aquesta opinió, alguns partits
de l’oposició consideren que les re-

tallades han afectat de ple la bona
gestió i prevenció dels incendis. Per
ERC, s’ha de «repensar el model de
gestió forestal per evitar noves tra-
gèdies com la de l’incendi de l’Alt
Empordà». Segons els republi-
cans, el foc «va posar en evidència
les retallades en programes de
prevenció i gestió forestal del Go-
vern de CiU».

Per la seva banda, el PPC con-
sidera que «amb més recursos», la
resposta en l’incendi de l’Alt Em-
pordà «podria haver estat més
efectiva i ràpida i aquí el respon-
sable és el Govern de la Generali-
tat». ICV, per la seva banda, con-
sidera que el Govern de CiU ges-
tiona de manera «irresponsable»
les emergències d’aquest país. El
PSC recorda que és «indispensa-
ble» elaborar un pla d’actuació
per millorar les condicions i la
netedat dels boscos per prevenir
incendis. 

SÍLVIA BONET | GIRONA 
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Les flames que van cremar part de l’Alt Empordà van arribar fins a l’autopista. 
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La prevenció d’incendis

és «prioritària»

En el programa es recullen

mesures com l’actualització de la

normativa de prevenció, pla per

recuperar pastures i conreus i plans

de recuperació de grans zones

cremades per ordenar-ne millor els

usos i fer-los menys vulnerables al

risc d’incendis. 

Cal elaborar un pla

d’atuació dels boscos

És indispensable elaborar un pla

d’actuació per millorar les condicions

i la netedat dels boscos de les

comarques gironines com a

instrument per a l’aplicació d’una

política activa de prevenció de focs.

La gestió forestal ha 

de ser «sostenible» 

La gestió forestal ha de ser

sostenible i incorporar una línia

específica per promoure estructures

adequades per a la protecció

forestal. Per ERC, s’ha de repensar el

model de gestió forestal per evitar

noves tragèdies com la de l’incendi

de l’Alt Empordà.

És necessària una bona

política forestal 

Destaca que el Ministeri ha

incrementat la partida per lluitar

contra els incendis forestals un 3%

tot i que el pressupost total del

ministeri s’ha reduït.  

La gestió de l’incendi va

ser «nefasta»

Creu que la gestió dels focs va ser

«nefasta» no pas per l’actuació dels

cossos d’emergència sinó per la

política del Govern de CiU. Assegura

que la inversió en política forestal ha

disminuït dràsticament i encara no

s’ha aprovat el Pla General de

Política Forestal. 

�

�
�

�
�PRINCIPALS PROPOSTES

Un foc declarat a Rasquera el

maig passat va destapar un

conflicte entre la Generalitat i els

bombers voluntaris que no es van

incorporar al contingent d’extinció

per rebutjar la política del Govern.

Només una dotzena d’efectius van

sumar-se a les tasques d’extinció

d’aquest incendi, quan en condi-

cions normals arribarien al cente-

nar. Els voluntaris mostraven, així,

el seu rebuig a la intenció del Go-

vern català de tancar 80 parcs de

voluntaris durant l’estiu –dels 150

existents–. Un cop extingit l’incen-

di, Puig va anunciar que el departa-

ment crearia un nou reglament de

bombers voluntaris que «tindrà la

participació» d’aquest col·lectiu. 

Conflicte amb els

bombers voluntaris

El candidat d'ICV-EUiA per Gi-
rona, Marc Vidal, vol que el Govern
prohibeixi la circulació de ca-
mions per la N-II i que els obligui
a circular per l'AP-, com es fa a
França. L’ecosocialista creu que la
N-II hauria de ser una carretera «de
caire comarcal» i, per tant, s'opo-
sa al desdoblament de tot el tram

des de Girona a la frontera fran-
cesa. Vidal proposa que els vehi-
cles paguin peatge segons el to-
natge i el que contaminen. El cap
de llista ecosocialista critica la de-
pendència dels hidrocarburs i
considera que «és més urgent que
mai» apostar per la mobilitat sos-
tenible. Per això, proposa fer el
tramvia de les Gavarres i reforçar
la xarxa de ferrocarrils.

Segons va defensar  Vidal, ICV
aposta per potenciar infraestruc-
tures i models de transport que no
depenguin dels hidrocarburs. «És
més urgent que mai apostar per
una mobilitat sostenible», va dir. 

Vidal va criticar que durant
anys de bonança econòmica s'ha-
gi invertit en alta velocitat, aero-

ports i desdoblament de carrete-
res i, en canvi, diu que la xarxa de
ferrocarrils gironina continua sen-
se inversió. Vidal va dir que cal po-
tenciar la xarxa de rodalies de Gi-
rona per tal de donar més op-
cions als ciutadans a agafar el tren
«i treure cotxes de la carretera». En
aquest sentit, proposa que es cre-
ïn tres ramals nous de ferrocarril:
un de Blanes a Lloret, un de Giro-
na a l'aeroport i un altre de Figue-
res a Roses. Així mateix, manté l'a-
posta per un tren-tramvia que
uneixi la capital amb la Costa Bra-
va centre tot rodejant les Gavarres. 

En matèria de carreteres, Vidal
va recordar que el partit s'ha opo-
sat sempre al desdoblament ínte-
gre de l'N-II. «És una irracionalitat

tenir  carrils que travessen les co-
marques de punta a punta», va
manifestar. Segons el candidat, el
tram sud sí que s'ha de desdoblar
perquè les obres van quedar a
mitges i la carretera és perillosa,
però no volen que es desdobli el

tram nord, >ns a la Jonquera. La
seva aposta  passa per prohibir el
trànsit de camions per la N-II i des-
viar-los per l'autopista.  Vidal  creu
que  l'AP- és una via «amortitza-
da» i que, per tant, hauria de ser
una via gratuïta. 

ICV aposta per prohibir la circulació de
camions a la N-II i fer-los anar per l’AP-7
Creu que la Nacional

hauria de ser una carretera
comarcal i l’autopista hauria
de tenir caràcter gratuït 

�
Marc Vidal, amb altres membres de la llista, davant les obres del TAV. 
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Tel. 689 01 38 44

Horari: de 19 a 22 hores.
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Uns particulars han donat
una barca de pesca de
27 metres d’eslora a
l’Ajuntament de Roses
que es convertirà en un
nou atractiu turístic per a
la població. L’objectiu de
l’Ajuntament és que es pu-
gui visitar en el marc del
circuit que els turistes po-
den fer al port pesquer i a
la llotja del peix.

L’embarcació, Gloria
Mar Dos, de ferro i cons-
truïda a les drassanes
d’Alacant l’any 1980, fa
onze anys que és a Roses.
Ara continuarà estant
atracada al port pesquer
i el conveni preveu que
es pugui fer servir per a
activitats de conserva-
ció del patrimoni histò-
ric, de recerca, de forma-

ció i ornamentals.
L’alcalde, Carles Pàra-

mo, i els propietaris de
l’embarcació d’arrossega-
ment, Antoni Falcó i Ma-
ria Serrats, van signar el
conveni de cessió gratuïta
de la barca, que passa a in-
corporar-se al patrimoni
del municipi rosinc.

L’alcalde ha manifestat
la intenció que “esdevin-
gui un nou equipament
per a la vila i que permeti
ampliar i fer més atracti-
ves les visites al port i a
la llotja del peix”.

Aquesta activitat, que
té ja un gran èxit i deman-
da, es podrà completar
ara amb la possibilitat
d’accedir a una veritable
embarcació pesquera, on
també s’il·lustrarà com és
la vida dels pescadors de
Roses amb la projecció
d’un audiovisual. ■

a Cedeixen l’embarcació, de 27 metres
d’eslora, a l’Ajuntament de la vila

Una barca
com a atractiu
turístic a Roses

TURISME

Mar Vicente
ROSES

L’embarcació que ha estat donada a Roses és la ‘Gloria Mar
Dos’, de 27 metres d’eslora ■ EL PUNT AVUI

Els concessionaris Volkswa-
gen Autopodium de Girona i
Figueres van fer ahir un ho-
menatge a la història del mo-
del Golf exposant els set mo-
dels que hi ha hagut. Tothom
qui va voler en va poder pro-
var el nou. També ho van po-
der fer als concessionaris de
Sant Feliu i Mont-Ras ■ LL.S.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Homenatge a
la història del
model Golf

LA VIDA SOCIAL
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Comarques Gironines
Un sector històric de l’economia gironina

Els venedors i la Generali-
tat han fet un front comú
per reformar els mercats
setmanals i ja preparen la
creació d’una mesa de la
qual surtin propostes con-
cretes plasmades en un re-
glament vàlid per a tot el
país. Si el projecte s’acaba
portant a la pràctica, a la
mesa hi seran represen-
tats els marxants, les enti-
tats municipalistes, les di-
putacions i la Generalitat.
L’objectiu és millorar-ne la
professionalitat, la com-
petitivitat i la imatge –de-
teriorada per culpa d’una
part dels venedors, com
diuen en l’Associació de
Marxants de les Comar-
ques Gironines–, i mirar
de solucionar problemes
com els nombrosos furts
que s’hi registren.

Adjudicació per concurs
Aquests canvis, a curt i
mitjan termini, coincidei-
xen amb l’entrada en vigor
de la normativa que obliga
que els ajuntaments con-
voquin un concurs públic
per adjudicar parades no-
ves, i per l’allargament de
les concessions, que han
passat d’un màxim de 4
anys a 15 anys, cosa que

facilita l’amortització de la
inversió. “Al final hem de
consensuar un reglament
marc sobre seguretat,
imatge, competitivitat i
les condicions de la parada
respectant sempre l’auto-
nomia de cada municipi”,
explica el director general
de comerç, Josep Maria
Recasens. Per la seva ban-
da, alguns ajuntaments ja
han aplicat o preparen

canvis a fi de regular els
mercats de manera més
estricta. Un exemple d’ai-
xò és Olot, on l’Ajunta-
ment i els marxants han
constituït una comissió
conjunta de la qual surten
iniciatives com ara ser
més rigorosos a l’hora
d’exigir la neteja de l’es-
pai, el reciclatge de les
deixalles i el compliment
d’horaris. “També volem

que a l’hora d’incorporar-
hi venedors, siguin de
productes de qualitat,
preferentment del terri-
tori”, hi afegeix el regidor
Estanis Vayreda.

Hi ha 52 mercats gironins
A la demarcació de Giro-
na s’hi fan 52 mercats. La
majoria tenen cap a cent
parades, però n’hi ha uns
quants de més enverga-

dura. Els més grans són
els de Roses i Empuria-
brava, amb prop de 200
parades. Els mercats de
Girona i de Figueres en te-
nen cap a 170, i el d’Olot,
unes 140. Lloret, Blanes i
Palamós també són dels
importants des del punt
de vista quantitatiu. Ge-
neralment, a tots els mu-
nicipis grans hi ha llis-
ta d’espera de gent inte-

ressada a entrar-hi.
Es calcula que hi ha cap

a 800 marxants que fan
mercats a la demarcació
de Girona, però no és una
xifra que sigui del tot fiable
perquè no n’hi ha cap re-
gistre oficial. La immensa
majoria venen roba, com-
plements de vestir, fruita i
verdura, mentre que la
resta de productes hi te-
nen una presència gairebé
testimonial. Tampoc no hi

ha dades oficials sobre els
diners que mouen. De ma-
nera orientativa –expli-
quen en la Confederació
d’Associacions de Mar-
xants de Catalunya– es
disposa d’un estudi encar-
regat per la Diputació de
Barcelona en què s’asse-
nyala que l’any 2007 els
mercats catalans van fac-
turar uns 650 milions
d’euros. Actualment la
quantitat seria sensible-
ment inferior perquè la
crisi econòmica també ha
frenat el consum en
aquests recintes. ■

Ramon Estéban
GIRONA

REGLAMENTS Administracions i marxants inicien un procés per marcar unes pautes generals que fomentin la
professionalització del sector ENVERGADURA A la demarcació hi ha 52 mercats, on treballen cap a 800 venedors

Volen que els mercats setmanals
siguin més competitius

Una parada de fruita del mercat dels dilluns d’Olot, en una imatge de la setmana passada ■ R. E.

Tot i els mal-
decaps del
sector, cada
cop més mu-
nicipis miren
de muntar un

mercat setmanal pensant so-
bretot a donar un servei comer-
cial de què no disposen en el
municipi o en un barri. És el cas
de Santa Pau, que a partir del

mes que ve en tindrà un cada
diumenge al veïnat de can
Blanc. “És un indret on viu mol-
ta gent i no tenen comerços i, a
més, estarà a l’abast dels visi-
tants”, explica l’alcalde, Pep
Company. Hi haurà una desena
de parades, principalment d’ali-
mentació. També estan trami-
tant un mercat a les Preses,
amb vista a l’any vinent. Es farà

els diumenges a la zona de l’an-
tiga estació i estarà dedicat
principalment a l’alimentació,
preferentment de productors
locals i de qualitat. En aquests
moments s’està tancant la llis-
ta d’admissió de peticions.

Banyoles
b D’altra banda, l’Ajuntament
de Banyoles i l’Associació de

Marxants de les Comarques
Gironines estan promocionant
el mercat d’aquesta ciutat
amb la campanya A Banyoles,
el mercat al teu abast con-
sistent a sortejar un cabàs de
productes entre els clients.
També fan una enquesta als
usuaris sobre l’opinió que els
mereixen la diversitat i el tipus
de productes que hi troben.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Aviat també n’hi haurà a Santa Pau i a les Preses, els diumenges

La parada de Banyoles per
promocionar el seu mercat ■ R. E.

Les
claus
RAMON
ESTÉBAN

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Marxants i
institucions
formaran una
mesa que reguli

CUJEDA
Resaltado



La plataforma d’afectats per la
pobresa i la hipoteca de Figueres
(PAPH) assegura que en aquests
moments estan portant uns 
casos de persones que estan en trà-
mits d’aconseguir la dació en pa-
gament o de condonació del deu-
te amb les entitats bancàries. «Tots
són de la ciutat, excepte un o dos
casos de Roses. Es tracta d’una xi-
fra alarmant tenint en compte la
magnitud», explica la seva porta-
veu, Loli Garcia. Pel que fa als
per?ls de les persones que es tro-
ben en aquesta situació, la mem-
bre de l’entitat assegura que no n’hi
ha cap de concret. «Podem trobar
des d’un autònom que tenien la
seva empresa i s’ha enfonsat a
gent que s’ha quedat sense atur  o
subsidi. També gent que ha per-
mut el PIRMI», insisteix. 

La Loli va ser el primer cas de
dació en pagament de la demar-
cació i ara ha ajudat a crear la
plataforma a Figueres que asses-
sora a aquelles persones en si-
tuacions difícils. Aquest dijous es
va produir el primer per part de la
PAPH. Però no és l’únic en què es-
tan treballant. L’entitat diu que hi
ha unes  famílies que estan en
aquests tràmits i que es tracta d’u-
na magnitud molt important  per
una ciutat com Figueres. Per això,
diu, demanen que s’aposti pel llo-
guer social. «Perquè encara que
aquestes persones entreguin casa
seva i se’ls condoni el deute, des-
prés no tenen on viure», explica.
En primer pas va ser l’aprovació al

ple de la moció que ells van pre-
sentar per aconseguir que s’apos-
ti per aquesta via i es posin a pre-
us assequibles el banc de pisos bu-
its que hi ha a la ciutat. 

El lloguer social
Dijous el consistori va assegurar
haver adquirit el compromís dels
bancs i caixes de la ciutat per a ti-
rar endavant aquesta proposta.
Així, en el termini d’un mes es pre-
veu que aquests els lliurin la llista
dels que tenen desocupats. Serà
aleshores quan el consistori tre-

ballarà per dissenyar la borsa i
decidir en quines condicions es fa.
De fet, el mateix Ajuntament s’ha
ofert com a garant pel cobrament
dels lloguers i del retorn dels ha-
bitatges en condicions. Des de la
plataforma, però, asseguren que no
volen valorar aquesta situació ?ns

que el consistori els reuneixi per
explicar-los-ho. «La setmana pas-
sada ens va dir que volia fer aques-
ta trobada amb els bancs però de
que ja s’ha fet ens n’hem hagut
d’assabentar per la premsa», afe-
geix la Loli. Amb tot, des de la pla-
taforma asseguren que «és para-
doxal que aquells bancs que des-
nonen perquè no poden pagar
les hipoteques i que, normalment,
es neguen a deixar quedar als in-
quilins a través d’un lloguer social
com nosaltres els demanem, ara
estiguin disposats a assumir això». 

FIGUERES | G.T.

Unes 200 famílies de Figueres estan
en tràmits per la dació en pagament
La plataforma d’afectats per la hipoteca diu que es tracta d’una xifra alarmant per a la ciutat

�

Una de les accions reivindicatives que ha dut a terme la plataforma a la ciutat. 
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L’entitat assegura que no hi
ha un perfil concret dels casos
perquè s’hi poden trobar des
d’antics a autònoms a aturats
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L’ALT EMPORDÀ

El Consell Comarcal de l’Alt Em-
pordà està treballant amb el de-
partament d’Ensenyament de la
Generalitat per tal que es creïn
quatre nous cicles formatius de
grau mitjà en quatre instituts de la
comarca. Es tracta de cicles de
logística i transport, un de mante-
niment de vaixells d’esbarjo, el
relacionat amb la producció de vi
i oli, i ?nalment, un cicle de pas-
tisseria i con?teria. Els quatre es-
tan relacionats amb activitats im-
portants a la comarca i les em-
preses ja s’han interessat per col·la-
borar una vegada estiguin en fun-
cionament. 

Dos d’aquests estarien situats a
Figueres. En concret, el de logísti-
ca i transport que es vol vincular

amb el centre intermodal d’El Far-
Vilamalla, es gestionaria des de
l’institut Cendrassos, mentre que
el de pastisseria i con?teria  s’ubi -
caria a l’institut de l’Olivar Gran i
apro?taria les instal·lacions de
l’Escola d’Hostaleria per a la re-
alització de les classes pràctiques. 

El cicle formatiu en manteni-
ment de vaixells d’esbarjo i serveis
portuaris, que també compta amb
el suport de l’Ajuntament de Cas-
telló, es podria situar a aquesta po-
blació. El municipi disposa d’un
gran nombre d’empreses, més
d’un centenar,  dedicades al sector

nàutic establertes al seu terme.
L’Ajuntametn ha manifestat la seva
intenció d’oferir una nau industrial
per portar-hi a terme els diferents
tallers de formació pràctica. Les
empreses del sector, per la seva
banda, han manifestat el seu in-
terès en aquesta aposta educativa
i es comprometen a la formació
pràctica dual. Es tracta d’acollir es-
tudiants a fer pràctiques remune-

rades. Aquest cicle ja es porta a ter-
me a Sant Feliu de Guíxols, Bar-
celona i l’Ametlla de mar. 

El darrer dels cicles previstos, el
dedicat al sector de vi i l’oli, hi opta
l’institut de Llançà. També ha re-
but el suport de les empreses del
sector i molt especialment dels òr-
gans rectors de les dues denomi-
nacions d’origen. L’Ajuntament
de Llançà s’ha ofert a cedir una ?n-

ca per al conreu. Des del sector
s’ha demanat que el contingut
formatiu inclogui tant aspectes
relacionats amb la feina mecàni-
ca o manual, com temes de màr-
queting, comerç exterior i enotu-
risme. Les empreses del sector
també s’han ofert per a la signatura
del corresponent conveni de pràc-
tiques. 

La tasca per tal que es creïn els
quatre cicles es va donar a conèi-
xer durant l’acte organitzat per la
Cambra de Comerç de Girona a
l’Escola d’Hostaleria de Figueres
per donar a conèixer les dades
sobre l’economia de l’Alt Empor-
dà del darrer any  que, una vega-
da més, mostren un elevat índex
d’atur a la comarca. 

El responsable de l’àrea de Pro-
moció Econòmica del Consell Co-
marcal de l’Alt Empordà, Joaquim
Felip, va anunciar que la institució
hi està treballant, entre altres ac-
cions. Segons va explicar Felip,
estan gestionant amb el departa-
ment d’Ensenyament de la Gene-
ralitat la implementació dels nous
cicles formatius. Segons Felip, «els
cicles formatius responen a les
demandes del que podríem de?-
nir com a sectors emergents de l’e-
conomia altempordanesa i la seva
àrea d’in@uència». 

FIGUERES | DdG

Dos instituts de Figueres,
un de Castelló d’Empúries
i Llançà opten a les
noves formacions

�
Preparen cicles formatius de logística i transport,
vaixells d’esbarjo, producció de vi i oli, i con�teria

Els cicles responen a les
demandes dels sectors
emergents de l’economia
de la comarca 

Les empreses ja han mostrat
el seu interès en col·laborar
una vegada els cursos
estiguin en funcionament

L’acte on es va anunciar la iniciativa, a l’escola d’hostaleria. 

CONXI MOLONS

Breus

El festival Ingràvid de Figueres
oferirà diversos actes. Dos artistes,
Raquel Friera i Ernest Abentin ex-
plicaran les seves peces fent un
aperitiu a la plaça de l’església a dos
quarts de sis de la tarda i tot se guit
hi haurà l’espectacle de circ i mul-
timèdia, Amor en tiempos de Ikea
de Nadine O’Garra. A la botiga Fal-
garona, Tomàs Guido presentarà
el projecte Ciudades Emocionales
a dos quarts de vuit.

FIGUERES | DdG

Espectacles i xerrades
al festival Ingràvid

FIGUERES

La Cambra de Comerç de Giro-
na ha distingit aquest mes amb un
reconeixement especial la trajec-
tòria professional de la Carnisse-
ria Can Navarra, situada al carrer
del Forn, número  de Peralada,
pels més de  anys que porta al
servei del municipi. És una em-
presa familiar de segona genera-
ció que gestionen els germans Al-
fons i Pere Navarra. La botiga ela-
bora productes propis. 

PERALADA | DdG

Distinció pels 50 anys de
la carnisseria Can Navarra

PERALADA 
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L’ALT EMPORDÀ

L’ETERN PROJECTE Sant Pere té, des de fa més de tres dècades, una xarxa de canals navegables al voltant de la desembocadura del Fluvià

que són el símbol d’una lluita. Es va construir als anys setanta per formar part d’una urbanització que va quedar aturada en fer fallida

l’empresa. Des de llavors s’han fet diversos intents per recuperar un projecte similar generant un enfrontament amb el territori. 

�

Durant  anys, a la desembo-
cadura del Fluvià a Sant Pere Pes-
cador s’hi lliura una batalla d’inte-
ressos entre empreses que pretenen
urbanitzar i part del territori, que in-
tenta preservar aquest espai natu-
ral a peu dels Aiguamolls de l’Em-
pordà. De fet, la defensa del parat-
ge als anys  es feia paral.lelalment
a la lluita per crear el Parc Natural
dels Aiguamolls.  El resultat, ara per
ara, és una xarxa de canals nave-
gables i un espai abandonats. Als
canals s’hi poden posar amarra-
ments, per això l’Estat ha donat una
concessió al propietari que espera
treure’n pro?t i ha donat a conèixer
una nova proposta. Els port nàutic
s’espera inaugurar el .

Els moviments de l’administra-
ció que en alguns moments ha
permès construir i en altres ho ha
bloquejat ha generat un interrogant
permanent sobre el futur desen-
volupament. A més, el darrer pro-
motor, la Generalitat i l’Ajunta-
ment mantenen un litigi judicial en
el que el primer reclama els seus
drets i l’administració intenta no ha-
ver d’indemnitzar. 

Rumasa fa el primer intent
El paratge es convertia en interès de
les empreses després que el Pla d’or-
denació urbana de Sant Pere Pes-
cador autoritzés el  la urba-
nització d’aquesta part dels aigua-
molls a la desembocadura del riu
Fluvià, a peu de platja i primera lí-
nia de mar. Just aquell mateix any
el holding de Rumasa hi projecta-
va una urbanització amb canals na-
vegables, un sistema que es va des-
envolupar a Empuriabrava i Santa
Margarida. Els moviments de de-
fensa del territori del moment llui-
taven per preservar els Aiguamolls
d’aquestes amenaces i ho van fer
també amb el nou projecte. Les ob-
res van començar i es van construir
la xarxa de canals i l’estructura
d’un edi?ci de sis plantes. Però el
 s’aturaven per la pressió. 

El fet que el grup Rumasa fes fa-
llida va afavorir que no hi hagués
més intents des desenvolupament
?ns anys més tard perquè, de fet, el
planejament de Sant Pere conti-
nuava considerant-ho un sòl apte
per a urbanitzar. Això hauria estat
un dels motius perquè quedés al lí-
mit del Parc Natural dels aiguamolls
de l’Empordà constituït el .
L’Ajuntament de Sant Pere Pesca-
dor va revisar el planejament el 
i el va aprovar la Comissió Territo-
rial d’Urbanisme. Tot i algun can-
vi, continuava mantenint el sòl
com a urbà. Va ser en aquell mo-
ment quan va aparèixer de nou un
inversor disposat a tirar endavant
un projecte. 

L’empresa navarresa VLV, segons
va explicar a Diari de Gironael pro-
pietari, Victor LaTorre, va comprar

els terrenys animat per la Genera-
litat. Apareixia el segon gran pro-
jecte, el Fluvianàutic que preveia
més de  apartaments, un hotel,
un restaurant, àrea comercial, club
nàutic i  amarradors amb una
inversió global d’uns  milions
d’euros per una gran urbanització
de luxe. L’Ajuntament defensava
que el planejament ho permetia i
que negar-se a tirar-ho endavant
comportaria haver de fer front a in-
demnitzacions que no es podien as-
sumir. Fins i tot Artur Mas, llavors
conseller en cap de la Generalitat
manifestava en una visita a Sant
Pere el  que hi havia «uns
drets adquirits que no es poden es-
borrar». 

El debat va durar mesos amb re-
unions amb veïns i una campanya
de les entitats(Iaeden, Salvem el
Fluvià i Depana) per frenar el pro-
jecte. A més es van presentar un re-
curs d’alçada  al departament de
Política Territorial i Obres Públiques
contra la revisió del planejament de
Sant Pere. A les veus crítiques s’hi
van sumar alcaldes com Carles
Pàramo, de Roses, el Consell Co-
marcal de l’Alt Empordà, l’exdirec-
tor del Parc Natural dels Aiguamolls,
Jordi Sargatal, o Unió de Pagesos. El
PSC i ICV van instar a protegir l’es-
pai i el primer demanava que es
compressin els terrenys. 

Els defensors insistien que Sant
Pere Pescador és un dels pocs mu-
nicipis de la Costa Brava no urba-

nitzats a primera línia de mar i
que això generaria bene?cis eco-
nòmics alhora que es defensaven
els drets del promotor; i per l’altra,
es qüestionava que s’hagués de
destruir aquest espai natural que
patiria greus perjudicis per crear un
model de segona residència que es
creia esgotat. 

La mateixa administració que su-
posadament va animar el promo-
tor a comprar va començar a tron-
tollar davant la pressió per totes les
vies, també la judicial, on Iaeden va
interposar un contenciós, a banda
del recurs d’alçada que estaven
pendent de resoldre. 

El  de febrer de  el conse-
ller de Política Territorial i Obres Pú-
bliques, Felip Puig (CiU), va estimar
el recurs de l’entitat contra el pla-
nejament i va desclassi?car el sòl.
Posteriorment es va produir un
canvi de govern pujant el tripartit
(PSC, ERC, ICV) que va mantenir la
postura contrària al desenvolupa-
ment del sector. El  de febrer de

 s’executava un simbòlic en-
derroc de l’edi?ci mig construït ai-
xecat tres dècades abans després
que el propietari cedís aquesta part
del sòl. Es va brindar amb cava per
la decisió de protegir el territori, es
van anunciar millores però els mo-
viments de l’administració, una
vegada més, no van anar gaire més
enllà. Els propietaris dels terrenys
va interposar el  un recurs
contenciós al TSJC que va ser des-
estimat però més tard es va optar
per altres vies, un recurs de cassa-
ció que encara està pendent de
resoldre al Tribunal Suprem. I, a
més, hi ha una reclamació patri-
monial que ascendeix a  milions
d’euros, una xifra que s’haurien de
repartir ajuntament i Generalitat. 

Segons relatava el propietari,
s’ha intentat un acord amb una per-
muta per altres terrenys, però con-
tinua als tribunals. I, a més, ha de-
cidit presentar un nou projecte
que, tot i tenir característiques di-
ferents, continua veient-se com

una amenaça per al territori. 
Canales del Fluvià Nàutic, el

nom d’una nova empresa consti-
tuïda, projecta  amarraments (
per estrenar el maig de ) i, tot
i i no haver-se tramitat encara, la
possibilitat de  allotjaments tu-
rístics. 

La nova proposta ha sorgit des-
prés que l’Estat els hagi atorgat la
concessió per poder disposar d’a-
marraments als canals. El propie-
tari ha mostrat les seves intencions
tant a l’Ajuntament com la Gene-
ralitat han manifestat que esperen
que no s’hi construeixi però no
acaben de deixar clar què passarà
amb els amarraments. 

El litigi pendent, la pressió po-
pular i la nova autorització mante-
nen de nou els interrogants sobre
els futurs dels terrenys. I mentres-
tant, a la desembocadura del Flu-
vià hi continuen abandonats la
xarxa de canals navegables que
apro?ten molts veïns dels voltants
per acostar-s’hi a pescar. 

SANT PERE PESCADOR | C.VILÀ

Una batalla a la desembocadura del Fluvià
Des de fa 36 anys hi ha uns canals abandonats al voltant dels quals s’intenta construir amb l’oposició de part del territori

�

La nova proposta que s’anuncia a la web de l’empresa que espera en qüestió de mesos tenir 550 amarraments. 

ES.ILLADELFLUVIA.COM

L’estat actual amb els canals abandonats i gent pescant-hi. 

CONXI MOLONS

1975-1976

Els terrenys es qualifiquen
d’urbans i Rumasa fa els canals

El 1975, l’Ajuntament de Sant

Pere Pescador qualifica com a

urbans al planejament els terrenys

de la desembocadura del Fluvià. Una

constructora del hòlding de Rumasa,

propietària del sòl, construeix els ca-

nals i comença aixecant un dels

molts edificis que volia fer. Fa fallida

i queda aturat.

2001-2003

Un nou propietari presenta un
projecte i l’administració
desclassifica el sòl

Una empresa compra el sòl

amb la intenció de desenvolu-

par una gran urbanització de luxe

amb amarraments, hotels i allotja-

ments. Part del territori s’hi oposa i

la Generalitat acaba desclassificant

el sòl el 2003. 

2012

L’Estat dóna concessió pels
canals i nou projecte

L’Estat ha donat concessió per

fer un port nàutic i el propieta-

ri estudia la possibilitat d’impulsar

activitats de lleure i turístiques. 

3

2

1

LES CLAUS

Una nova inversió prevista
El propietari preveu que el projecte

global, tot i que no l’ha tramitat de

moment, suposaria una inversió de

14 milions d’euros. Hi hauria 550

amarraments i equipaments.

 MILIONS D’EUROS

LA XIFRA

L’actual propietari espera
que el 2013 es posi en
funcionament una base
nàutica per a 550 vaixells

CUJEDA
Resaltado
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»Carreras & capital humano. 

Prioridad del convenio de empresa 
J. MANUEL 
DÍAZ-ARIAS 

La reforma laboral ha establecido la 
"prioridad aplicativa del convenio 

de empresa sobre los sectoriales en de
terminadas materias", lo que supone 
que la empresa podrá negociar "esas ma
terias" directamente con sus trabajado
res (a través de sus representantes), con 
independencia de lo que diga un conve
nio sectorial superior. Y no son "mate
rias" sin interés. Se trata del salario y su 
cuantía, los horarios y la jomada de tra
bajo o la clasificación profesional. 

Con anterioridad a la reforma de fe
brero, los convenios colectivos sectoria
les firmados por los sindicatos y organi
zaciones empresariales más representa
tivas estructuraban la negociación colec
tiva, imponiendo mínimos que debían 
ser respetados por los convenios inferio

res. Tras la reforma se va a otorgar priori
dad absoluta al convenio de empresa en 
las materias señaladas. 

El Gobierno considera que esta prima
cía del convenio de empresa sobre el sec
torial permitirá una mejor adaptación de 
las condiciones laborales a las peculiari
dades de cada empresa. Los empresarios 
se quejaban de que en un contexto de 
crisis, unos sindicatos alejados de la reali
dad mantenían unas posiciones excesiva
mente rígidas que bloqueaban la adapta
ción de la empresa a las nuevas circuns
tancias y comprometían su viabilidad. Pa
ra los sindicatos, esta nueva previsión le
gal solo puede minorar los derechos de 
los trabajadores. 

Se ha planteado la constitucionalidad 
de una medida que prioriza la negocia
ción en la empresa sobre la sectorial, 
porque podría vulnerar el derecho a la 
negociación colectiva de sindicatos y aso
ciaciones empresariales al impedirles es
tablecer la estructura negocial. Lo cierto 
es que tal cuestión no ha llegado al Tribu

nal Constitucional, aunque sí contamos 
con una interesante sentencia de la Au
diencia Nacional. 

Este tribunal se ha pronunciado recien
temente sobre la legalidad de lo dispuesto 
en un convenio colectivo sectorial que 
preveía la prioridad aplicativa de sus pre
ceptos en materias en las que la ley había 
conferido tal prioridad al convenio de em
presa (salarios...). Los sindicatos lo justifi
caban diciendo que el texto era anterior a 
la reforma legal, argumento desestimado. 

La Audiencia Nacional es concluyente; 
"Una vez entrada en vigor la referida nor
ma, y siendo válida mientras no exista 
tacha de inconstitucionalidad, los conve
nios colectivos han de ajustarse a la mis
ma, con independencia de que existieran 
con anterioridad o no, porque tal es el 
juego de la jerarquía normativa' que impe
ra en nuestro ordenamiento jurídico". 
Por tanto, a partir de la entrada en vigor 
de la reforma, todos los convenios colecti
vos vigentes quedan vinculados por la 
nueva regulación legal. • 

RELANZA TU CARRERA 

Gestión activa de un negocio turístico 
PREGUNTA. Gestiono varios loca
les de restauración en la Costa 
Brava. Este año ha sido bueno, 
pero tengo la sensación de que se 
podrían hacer más cosas con to
dos los turistas que vienen por 
esta zona en temporada. La com
petencia es feroz, pero el nivel de 
calidad y el servicio es muy mejo-
rable. ¿Qué podría hacer? J. G. R. 
Roses (Gerona). 

RESPUESTA. El servicio de restau
ración en zonas turísticas en Es
paña necesita una proíunda trans
formación hacia la calidad, el co
nocimiento del cliente y sobre to
do hacia la satisfacción. Los turis
tas foráneos, cada vez más. repi
ten y recomiendan en las redes 
sociales, no solo destinos, sino 
también locales de restauración y 

1. Internacionalícese. No solo 
fiche gente que sepa inglés, fiche 
gente nativa que entienda la cultu
ra y los gustos de sus clientes (in
dios, chinos, rusos, etcétera). In
cluso plantéese si su negocio es 
suficientemente grande, captar 
clientes en origen con algún four-
operador cuando la temporada 
sea baja en España. 

2. Focalícese. Tenga claro su 
modelo de negocio y no mezcle. 
Decida si quiere un modelo de tu
ristas de nivel, alto margen y exce
lente servicio, o bien low cosí, 
orientado al volumen y con pre
cios muy agresivos. 

3. Negocio recurrente. No co
meta el error típico de "como no 
va a volver, le cobro el doble y le 
sirvo mal". Quizá no vuelva, pero 
tampoco lo harán sus conocidos 
sin una recomendación positiva. 

4. Valorícese. Proporcione ser
vicios que faciliten la compra y 
estancia en nuestro país de sus 
clientes foráneos. Ayúdeles a solu
cionar sus problemas. 

5. Servicialícese. Las propinas, 
o al menos la cultura del servicio. 

Invierta más en sus 
empleados, el 
motor del negocio, 
que en promoción 

está muy airaigada fuera de Espa
ña. Potencie y forme a su gente, 
hará ganar a sus empleados. 

6. Regionalícese. Potencie el 
rasgo hispano o de su zona en la 
comida y los servicios. La gente 

Sobrecualificada para el puesto 
PREGUNTA. Hace un año y me
dio que trabajo como secreta-
ria-recepcionista en un despa
cho de abogados de perfil multi
nacional. Desde el principio sa
bía que estaba sobrecualificada 
para el puesto, ya que soy licen
ciada en Psicología y tengo un 
máster en Psicología del Traba
jo. Entonces me pareció una^. 
buena forma de incorporarme 
al mundo laboral y desde ahí 
comenzar a ascender, pero veo 
que en esta empresa —muy je
rárquica y en la que solo cuen
tan los abogados— nadie se 
preocupa por mis inquietudes. 
En mí entorno me dicen que de
bería estar contenta por tener 
un trabajo en estos tiempos, pe
ro mi frustración y aburrimien
to aumentan y pronto cumpliré 
29 años. ¿Debo forzar las cosas 

para cambiar de rumbo? L. G. 
Madrid. 

RESPUESTA. Si su deseo es desa
rrollar su carrera profesional en 
funciones y responsabilidades 
relacionadas con sus estudios, 
debe orientar su búsqueda de 
empleo en esta dirección. A me
dida que vaya pasando el tiempo 
en funciones alejadas de aquello 
para lo que se ha preparado, la 
falta de actualización de su infor
mación y conocimientqg de su 
especialidad irá c^creciendo, al
go que el mercado de trabajo re
conoce de manera clara. 

En relación a los sentimien
tos que expresa, el hecho de te
ner un trabajo estable en los mo
mentos actuales no tiene por 
qué ser un elemento de motiva
ción en sí mismo; es más un ele

mento de cobertura de necesida
des del individuo, ya que el tra
bajo le permite obtener una se
rie de recompensas, básicamen
te económicas, y no otras, como 
es su desarrollo profesional. 

Como objetivos concretos, le 

Es preferible 
que busque trabajo 
de su especialidad 
en otros bufetes 

recomendamos que aborde su 
búsqueda de empleo en el sector 
donde se encuentra trabajando 
en este momento, de forma que 
los conocimientos que pueda ha
ber adquirido desde su incorpo-

necesita vivir experiencias. Distín
gase de la competencia en la varie
dad, en la calidad y en lo regional. 

7. Buenas prácticas. Forme a 
su equipo regularmente en bue
nas prácticas de venta y servicio. 
Pague bien y cuídelos, ellos serán 
el motor de sus negocios. Invierta 
en ellos más que en promociones. 

Y por favor, no descuide al 
cliente local, que le dará estabili
dad en temporada baja. En defini
tiva, trate de forma exquisita a to
dos sus clientes, pero apalánquese 
en cada tipo de cüentela para po
tenciar las ventas y el margen. • 

Luis Soler es socio de Odgers Berndt-
son. 

üllii ODGERS BERNDTSON 
mn 
mu 

ración al despacho le sirvan cié 
base de entrada. 

Como aspecto final a desta
car, debe abordar su cambio pro
fesional teniendo en cuenta los 
fáctores que puedan influir en 
su decisión y que estén en rela
ción con sus necesidades. Mas-
low los graduaba así, de mayor a 
menor importancia: necesida
des fisiológicas, seguridad, afilia
ción, reconocimiento y autorrea-
lización. Su objetivo es situarse 
en la parte más álgida de la pirá
mide, pero eso requiere asumir 
algún tipo de riesgo. • 

Javier Rodrigo es director de opera
ciones de Ray Human Capital. 

CONSULTORIO 
LABORAL 

# RESPONSABILIDAD 
DIRECTA DEt FOGASA 

La semana pasada fui des
pedido por objetivas cau
sas económicas, habiéndo
me abonado la empresa 
parte de la indemnización, 
remitiéndome al Fogasa pa
ra hacer efectiva la parte 
no satisfecha. ¿Es correcta 
la actuación empresarial? 
M. F. L. (Zaragoza). 

Dando por hecho que el su
puesto planteado alude a la res
ponsabilidad directa del Fondo 
de Garantía Salarial, contempla
da para los supuestos de extin
ción de contratos de trabajo 
indefinidos por causas objeti
vas en empresas de menos de 
25 trabajadores, la actuación 
empresarial deberá considerar
se correcta si la parte de indem
nización no satisfecha por aque
lla para que sea abonada por el 
Fogasa equivale a ocho días de 
salario por año de servicio, pro
rrateándose por meses los pe
riodos de tiempo inferiores al 
año, sin que a estos efectos el 
salario diario, base del cálculo, 
pueda exceder del doble del sa
lario mínimo interprofesional,, 
incluyendo la parte proporcio
nal de las pagas extraordinarias. 

R A Y  
Human Cap 

Envíe sus consultas a negocios.consultorio@elpais.es o a la dirección Miguel Yuste, 40. 28037 Madrid 

JORGE ARRANZ 

• JUBILACIÓN FORZOSA 

En relación con las cláusu
las de jubilación forzosa 
de los convenios colecti
vos, ¿deben considerarse 
en vigor las cláusulas de es
te tipo recogidas en conve
nios preexistentes? F. L. S. 
(Barcelona). 

La posibilidad de que los con
venios colectivos incorporen 
cláusulas de jubilación forzosa 
ha sido suprimida por la refor
ma laboral de febrero, en vigor 
desde el pasado 8 de julio, que 
las considera nulas y sin efecto 
a partir de esa fecha, cualquie
ra que sea la extensión y alcan
ce. Respecto a los convenios 
preexistentes, las cláusulas de 
jubilación forzosa que pudie
ran recoger mantendrán su vi
gencia en tanto perdure la vi
gencia inicial pactada de la nor
ma convencional. Concluida es
ta última, dichas cláusulas no 
desplegarán efecto alguno. • 

Consultorio elaborado por 
el equipo juridico-laboral 
de datadiar.com. 
Teléfono 902 09 28 88. 
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kqMtant el valor d'una idea que els dneis" 
Compromès 

Mohamed El 
Amrani estudia 

turisme, col-labora 
en mitjans locals i 

fa voluntariat. 
DAVID BORRAT 

Amb només 
17 anys, Mohamed 

El Amrani va fundar 
l'associació Xarxa 

de Convivencia. Fa 
de pont entre 
Catalunya i el 

Marroc i té ciar "que 
ens uneixen més 

coses de les que ens 
separen" 

Mohamed El Amrani ara té 20 anys i 
trenca qualsevol tòpic sobre joves des-
motivats. Ais 16 anys va començar a tre
ballar en una televisió local i ais 17 acon
seguia aplegar un grup de ciutadans de 
procedències diverses per crear l'associ-
ació cultural Xarxa de Convivència a Ro
ses, una entitat que promou activitats de 

gg cohesió entre joves amb risc d'exclusió 
21 social. El Mohamed combina els estudis 

amb col·laboracions en diversos mitjans 
de comunicació de l'Alt Empordà. Una 
vocació que espera convertir un dia en la 
seva professió. I encara té temps per pre-
sidir l'associació Xarxa de Convivència, 
en la qual participen més d'un centenar 
de voluntaris. L'entitat va néixer amb ob
jectius petits i amb vocació de treballar 
en xarxa. "Entre tots podem solucionar 
els problemes", diu El Amrani. La seva fi
losofia de treball es basa en la mediació. 
A l'associació hi col·laboren advocats, 
educadors socials, dinamitzadors, infer
meres... "Crec que la convivència s'ha de 
treballar des de tots els àmbits", afegeix. 

Una de les primeres accions va ser 
mediar per solucionar el conflicte entre 
escoles de Roses i un grup de joves que 
entraven als patis fora de l'horari lectiu 
per jugar a futbol. L'entitat va aconse
guir que ho deixessin de fer a canvi de 
cedir-los un pavelló un dia a la setmana 
per poder jugar. Una solució que s'ha 
acabat materialitzant en un equip de 
futbol amb el qual han guanyat tornejos. 

També han organitzat una festa urba
na per donar a conèixer "la cultura del 
carrer i explicar que fomenta la solidari
tat i la música", indica aquest jove de 20 
anys que va arribar a Catalunya quan no
més en tenia tres procedent de Chefcha-
ouen, al nord del Marroc, d'on és originà
ria la seva família. A ell li agrada dir que fa 

de pont entre dos mons. "Ens uneixen 
més coses de les que ens separen. I hem 
de treballar cada dia per la plena igualtat 
amb aquesta premissa", afegeix. L'associ
ació també ha organitzat dos viatges al 
Marroc per a joves catalans i marroquins. 
"Els primers van veure un país que els va 
rebre amb els braços oberts i els segons 
van conèixer el seu país d'origen des d'un 
punt de vista més social", explica. Ell va al 
Marroc de visita un parell de cops a l'any 
i es defineix com a catalanomarroquí. 
"Mai has d'oblidar les teves arrels. Es im
portant saber d'on véns per entendre on 
pots anar", argumenta. I, de fet, està ma
durant la idea de fer projectes al Marroc. 

El poder de la societat civil 
Xarxa de Convivència també organitza 
xerrades sobre salut i educació sexual, i 
forma voluntaris. "Treballem indirecta
ment la integració", indica. El treball in
tergeneracional i en equip també té molt 
de pes. El Mohamed creu en el paper de 
la societat civil. "La feina de les adminis
tracions és donar eines perquè la cohe
sió social es pugui treballar de manera 
òptima, però qui millor que els ciuta
dans que estem en contacte amb la rea
litat per fer projectes", defensa aquest 
jove compromès. Nega que els joves no 
estiguin implicats. "El que cal és moti
var-los i fer-los veure que són útils", diu. 

L'associació s'autofinança gràcies a 
les activitats que organitza. Com ara co
brar entrades a la festa de hip-hop que 
van fer fa uns mesos. No és gaire, però se
gons la seva premissa, "és més important 
el valor d'una idea que els diners". El pro
jecte ha cridat l'atenció a altres munici
pis de Catalunya amb elevats percentat
ges d'immigració, com el Vendrell i Salt. 
El jove Mohamed no té límits: "En un fu
tur ens agradaria arribar a crear una Xar
xa de Xarxes per tot Catalunya amb la 
mateixa filosofia". 
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L’Ajuntament la Bisbal
podria no reprendre les
obres de la biblioteca co-
marcal, aturades des del
juliol, si en les pròximes
setmanes no rep un avan-
çament dels diners que el
govern de la Generalitat li
deu per projectes i sub-
vencions aprovades que
no arriben, deute que va
obligar el govern munici-
pal a avançar els diners.
Falten 600.000 euros per
a la biblioteca, “que ja no
ens veiem en cor d’avan-
çar”, assegura l’alcalde,
Òscar Aparicio.

En les darreres setma-
nes, diverses gestions fetes
des de la Diputació han ser-
vit per desencallar el diàleg
entre la Generalitat i
l’Ajuntament i, finalment,
en els pròxims dies es re-
uniran per trobar una solu-
ció. Aquesta hauria d’arri-
bar, pensen des de l’Ajun-
tament, de la direcció ge-
neral de Biblioteques, per-
què la previsió és que, amb
el segon pagament de l’IBI
que es farà a final del mes
de novembre, no n’hi hau-
rà prou per pagar amortit-

zacions i fer front a alguna
de les inversions. “Intenta-
rem que ens avancin algu-
na cosa dels 600.000 que
falten per pagar les obres i
conèixer si tenim el finan-
çament garantit, per no
haver de forçar massa la
tresoreria de l’Ajunta-
ment. Si ens diuen que no,
haurem de decidir priori-
tats. Caldrà veure què serà
més important llavors,
acabar la biblioteca, o fer

alguna cosa del pla de bar-
ris. Tot, segur que no”,
deia ahir Aparicio.

Actualment, la Bisbal té
pendent d’executar del pla
de Barris la fase que cor-
respon al carrer del Valls i
el carrer Ample, que ha-
vien anunciat a principi
d’any que es començaria
després de l’estiu. ■

La biblioteca
de la Bisbal
està pendent
del govern

Joan Puntí
LA BISBAL D’EMPORDÀ

INFRAESTRUCTURES

a La represa de les obres ja no depèn
només del cobrament de l’IBI, sinó
de quan arribin els diners impagats

La biblioteca comarcal de la Bisbal, en obres, que estan
aturades des del mes de juliol passat ■ JOAN PUNTÍ
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La xifra

2,4
milions d’euros és la quanti-
tat a què puja el deute que la
Generalitat té pendent amb
l’Ajuntament de la Bisbal.

Dos germans de Roses, Pe-
re i Esteve Guerra, engi-
nyer informàtic i empre-
nedor, respectivament,
han creat una aplicació
per a mòbils, batejada amb
el nom de Foodlinker, que

permetrà a las persones
amb al·lèrgies i intoleràn-
cies alimentàries deter-
minar si un producte és
compatible amb el seu
perfil, que haurà introdu-
ït prèviament. Per mitjà
de la lectura del codi de
barres del producte,
l’aplicació proporcionarà

a l’usuari una informació
fiable sense necessitat
que hi hagi cobertura tele-
fònica a l’establiment.

Pere Guerra ha explicat
que, després de quatre
anys de treball per desen-
volupar l’aplicació amb es-
pecialistes de l’hospital de
Sant Joan de Déu de Bar-

celona i l’associació de fa-
bricants i distribuïdors
(Aecoc), ara s’està treba-
llant per convèncer els fa-
bricants de productes ali-
mentaris que introduei-
xin les dades dels seus pro-
ductes a la pàgina web que
han creat amb aquesta fi-
nalitat. L’objectiu és que el
gener de l’any que ve
aquesta aplicació ja pugui
entrar en funcionament i
que es pugui descarregar
gratuïtament. Avui, el pro-
jecte es presenta pública-
ment en un acte a l’hospi-
tal de Sant Joan de Déu. ■

SALUT

Prevenir al·lèrgies
alimentàries per mòbil
Núria Astorch
GIRONA

L’Ajuntament de Girona
té la intenció de canviar
abans de l’estiu que ve els
2.200 contenidors de dei-
xalles que hi ha a la capital
gironina. El primer tinent
d’alcalde i regidor de Sos-
tenibilitat, Jordi Fàbrega,
avança que el consistori
està “pendent d’una sub-
venció europea que per-
metria finançar el canvi
de contenidors”.

El mateix responsable
municipal avança que els
nous contenidors es pre-
veu que tinguin també
una capacitat de 2.200 li-
tres –sense comptar els
850 de fracció orgànica–,
com ja tenen els actuals,
però també es plantegen
instal·lar-ne de més
grans, de 3.200 litres de
capacitat. “Aquests més
grans són exactament
iguals de format però aca-
ben sent més amples i
pensem que podrien per-
metre optimitzar en de-
terminats sectors el ser-
vei de recollida i treure un
punt de recollida, en ga-
rantir més capacitat”, ex-
plica Jordi Fàbrega.

Aquest plantejament
ha aturat la prova pilot que
pretenia impulsar el go-
vern municipal a l’Eixam-
ple per fer-ho a tota la ciu-

tat. De fet, en els últims
anys diversos municipis
han apostat per la renova-
ció dels contenidors. A Gi-
rona hi ha en l’actualitat
més de 2.200 contenidors,
distribuïts en 940 de re-

buig, 523 per a envasos,
440 per al paper i 260 per a
la recollida del vidre. El
concurs pot preveure can-
vis de format i de mate-
rials per als nous conteni-
dors que s’instal·lin. ■

Girona pretén canviar
els 2.200 contenidors de
deixalles abans de l’estiu
a Es faria a través d’una subvenció europea que finançaria el canvi a tota la
ciutat a En alguns punts se n’hi posarien de més grans per optimitzar el servei

Dani Vilà
GIRONA

RESIDUS

Per poder renovar comple-
tament els contenidors de la
ciutat, el govern ha aturat la
renovació automàtica amb
l’empresa Roba Amiga, que
té contenidors de recollida
de roba. L’Ajuntament ga-
ranteix que es firmarà un
nou conveni per mantenir
la presència d’aquesta co-
operativa, després de la pre-
ocupació de la CUP i ICV.

3.200
litres de capacitat tindran al-
guns dels nous contenidors
per optimitzar recursos, i se’n
mantindran de 2.200 litres.

940
contenidors de rebuig hi ha
distribuïts a la ciutat de Giro-
na, i és el tipus més nombrós,
ja que representen el 31%.
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Les xifres

La ciutat de Girona renovarà tots els contenidors abans de l’estiu que ve ■ D.V.
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Redistribuir els
contenidors de
Roba Amiga

CUJEDA
Resaltado
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